
ACCENT GRÀFIC DE LA O: 

 

 ACCENT OBERT ACCENT TANCAT 

PARAULES 

AGUDES 

1. Això, allò, però, 

arròs, repòs, 

inclòs, exclòs, 

espòs, talòs 

2. derivats de bo, 

tro, so: ressò, 

debò, rebò, retrò 

Normalment amb  accent 

tancat: 

camió 

PARAULES 

PLANES 

Normalment amb 

accent obert: 

mòbil 

1. estómac, furóncol 

2. córrer i derivats de 

córrer 

3. fóssim, fóssiu,... 

PARAULES  

ESDRÚIXOLES 

Sempre amb accent 

obert: 

òpera 

fórmula, pólvora, 

tómbola, escórpora, 

tórtora 

 

ACCENT GRÀFIC DE LA E 

 

 ACCENT OBERT ACCENT TANCAT 

PARAULES 

AGUDES 

La majoria són oberts: 

cafè 

1.ximpanzé, puré, 

consomé, clixé, després, 

només, bé, malbé, també 

2.  cantaré, tindré,... 

3. encén, entén, estén i 

pretén  

4. digué, tingué,... 

5. tingués, anés,... 

6. convé, manté 

     7.  plurals   en -essos:    

          accés, congrés 

PARAULES 

PLANES 

Normalment són 

oberts: telèfon 

1. préssec, préstec,     

cérvol 

2. témer, prémer, 

esprémer, créixer, 

néixer, ésser 

3. érem, éreu...  

4. tinguéssim, tinguéssiu... 

PARAULES 

ESDRÚIXOLES 

Sempre amb accent 

obert: matèria 

església, cérvola, feréstega 

   

 



Regles d’accentuació  
 

Paraules agudes  

 

S’accentuen els que acaben en les terminacions següents:  

 vocal               Exemples: cantarà, vindré, pingüí, Mataró, algú 

 vocal + s         Exemples: cabàs, accés, pedrís, rigorós, gamarús  

 en i in              Exemples: entén i Berlín 

 

Compte! No s’accentuen les paraules agudes acabades en AN, ON i UN, com, per 

exemple, cantaran, Ramon i algún… 

 

Les paraules agudes que acaben en diftong no s’accentuen, com per exemple avui, 

cantareu, enrenou… 

 

Paraules planes  

 

S’accentuen sempre que no acabin en alguna de les terminacions anteriors:  

 vocal 

 vocal + s 

 en i in 

 

Exemples: plàstic, àcid, mòbil, íntim, malèvol, cànem, Campdevànol, dipòsit, 

exàmens…  

 

Les paraules planes que acaben en diftong s’accentuen (al contrari que les agudes), 

com per exemple anàveu, juguéssiu, vòlei… 

 

Paraules esdrúixoles 

 

S’accentuen totes.  Exemples: àguila, església, València, pel·lícula, pólvora, 

interlocutòria, música… 

 

Accents diacrítics 

 
Bé = correctament i riquesa 

Déu = divinitat  

És = verb ser  

mà = part del cos  

més = adverbi de quantitat  

món = univers  

pèl = vellositat  

què = interrogatiu; relatiu tònic.  Es 

pot substituir per “quina cosa”  

 

Sé = verb saber 

Sí = afirmació  

Sòl = terreny, terra 

Són = verb ser 

Té = verb tenir 

Ús = usar 

Vós = tractament  

 


